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EINDVERSLAG 
Vastgesteld 6 december 1988 

Na kennisneming van de memorie van antwoord zijn in de vaste 
Commissie voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid' nog enkele vragen 
gesteld en omerkingen gemaakt. 

Onder het voorbehoud dat de regering deze tijdig zal hebben beant-
woord, acht de commissie de openbare beraadslaging genoegzaam 
voorbereid. 

De leden van de C.D.A. fractie hadden met belangstelling kennis 
genomen van de memorie van antwoord. Zij waren gesterkt in hun 
opvatting dat de kinderbijslag steeds ingewikkelder dreigt te worden. Dit 
nu achtten zij een heilloze weg. 

Gelet op het vraagstuk van de koopkracht voor 1989 konden deze 
leden eventueel instemmen met een éénmalige operatie, indien per 1 
januari 1 990 de oorspronkelijke verhouding weer wordt hersteld. De 
regering dient dan sympathie voor deze gedachte te hebben. 

Graag wilden deze leden vernemen of de regering inderdaad wil 
toezeggen de oorspronkelijke verhouding per 1 januari 1990 weer te 
herstellen op een zodanige wijze dat de koopkracht voor gezinnen met 
kleine kinderen (0-6 jaar) door deze correctie niet nadelig wordt 
beïnvloed. Deze leden deelden mede een definitief standpunt mede te 
laten afhangen van het antwoord op deze vraag. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. hadden behoefte op een enkel 
onderdeel van de memorie van antwoord nader in te gaan. Naar hun 
oordeel heeft het kabinet niet adequaat gereageerd op hun stelling dat 
de voorgestelde verhoging van de kinderbijslag de inkomensverschillen 
vergroot. Gegeven het feit dat de nominale kinderpremie alleen wordt 
ingevoerd in de ZFW en de publiekrechtelijke verzekeringen is de 
conclusie toch juist dat vooral de inkomens boven de ziekenfondsgrens 
hiervan gevrijwaard zijn? Dan moet het kabinet toch ook onderschrijven 
dat, waar de verhoging van de kinderbijslag als compensatie is bedoeld 
voor de kinderpremie, de hogere inkomens deze verhoging ontvangen 
zonder dat er iets gecompenseerd wordt en dientengevolge hun voordeel 
groter is? Op grond hiervan concludeerden deze leden dat er sprake is 
van een denivellerende maatregel. In aansluiting hierop vroegen zij of in 
de visie van het kabinet sprake is van een verbetering van de inkomens-
positie van gezinnen met kinderen, vergeleken met die van gezinnen 
zonder kinderen indien men een inkomen heeft dat boven de zieken-
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fondsgrens ligt. Anders gezegd, de gezinsvriendelijkheid beperkt zich tot 
de hogere inkomens. 

Deze leden constateerden dat het kabinet opmerkt sympatie te hebben 
voor het verwerken van de nu voorgestelde opslagen in de bestaande 
leeftijdsverhouding. Zij kregen overigens de indruk dat budgettaire 
overwegingen voor het kabinet doorslaggevend zijn waardoor thans 
wordt gekozen voor het opslagensysteem. Maar de budgettaire gevolgen 
zullen een jaar later toch feitelijk niet kleiner zijn dan thans het geval is; 
of moet uit de opstelling van het kabinet worden geconcludeerd dat er 
na 1990 een versleuteling van deze bijzondere verhoging met een 
mogelijke algemene verhoging zal plaatsvinden? 

Deze leden wilden graag wat meer duidelijkheid op dat punt. Zij 
vroegen om de financiële gevolgen en inkomenseffecten van de volgende 
keuzes: 

a. het voorliggende programma van het kabinet; 
b. binnen dezelfde financiële randvoorwaarden een verdeling overeen-

komstig de leeftijdsafhankelijke systematiek; 
c. een verdeling overeenkomstig de leeftijdsafhankelijke systematiek 

zodanig dat geen der catergorieën koopkrachtverlies lijdt; 
d. in plaats van de voorgestelde bijzondere verhoging een integrale 

verhoging van de kinderbijslag, die op transactiebasis f 470 min. kost. 
Deze leden bezonnen zich op deze keuzes nadat hun was gebleken dat 

naar het oordeel van het kabinet binnen de systematiek van de AKW het 
niet mogelijk is echt maatwerk te leveren. Dit zo zijnde, mag dit er 
volgens deze leden niet toe leiden dat vervolgens wordt afgeweken van 
de AKW systematiek. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. stelden nog een vraag over het 
koopkrachtverlies, dat zou optreden voor gezinnen met jonge kinderen 
op minimumniveau, indien de huidige 70:100:130 verhouding intact zou 
worden gelaten. Volgens hun eigen berekeningen zou het koopkracht-
verlies voor deze groep minder bedragen dan wat in de memorie van 
antwoord wordt genoemd. Zagen zij het goed dan profiteren de gezinnen 
met jonge kinderen, onder veronderstelling van een ongewijzigde 
structuur, maar voor 70% van de opslag, zoals het kabinet deze heeft 
vastgesteld. Zij berekenden dat 70% van f 17,69 uitkomt op f 12,38 per 
kwartaal. Er is dus op jaarbasis slechts sprake van een derving van 
kinderbijslag van f 21,24, oftewel 0,1% koopkrachtverlies op minimum-
niveau. Dit verlies loopt op tot 0,2% voor gezinnen met 2 of meer 
kinderen. Zij wilden graag vernemen of deze berekeningen juist zijn. 

Zij maakten tevens nog een enkele opmerking naar aanleiding van 
tabel 1. Zij wezen er op, dat zij hadden gevraagd naar een tabel 
koopkrachtontwikkeling, exclusief bijzondere verhoging en exclusief 
introductie kinderpremie, ceteris paribus. Zij constateerden dat de 
gevraagde tabel niet ceteris paribus is weergegeven, maar onder gelijk 
tijdige aanpassing van de nominale SFW-premie voor volwassenen. Deze 
leden vroegen alsnog om een tabel, zonder aanpassing van de nominale 
premie voor volwassenen. Zij erkenden dat in dat geval een gat in de 
financiering van de gezondheidszorg van f 180 min. optreedt. Tegelij-
kertijd echter wordt een bedrag van f 220 min. op de rijksbegroting 
vrijgemaakt. Zonder dat deze leden zich wilden uitspreken over de 
technische uitwerking, tekenden zij wel aan dat er voor de collectieve 
sector als geheel geen financiële last uit deze uitruil voortvloeit. 

De leden van de fractie van de SGP. hadden kennis genomen van de 
memorie van antwoord. Zij dankten de bewindsman voor de beant-
woording van de vragen die zij in het voorlopig verslag hadden gesteld. 
Ondanks dat bleven deze leden ervan overtuigd dat de verhoging van de 
kinderbijslag op een betere wijze gestalte kan krijgen. In het voorlopig 
verslag hadden zij al aangegeven welke bezwaren zij hadden. 

Nogmaals wilden deze leden pleiten voor een duidelijker structuur van 
de kinderbijslag. In de memorie van antwoord was hun opgevallen dat de 
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sociale partners in de SER gepleit hadden voor een verdere verhoging 
van de kinderbijslag met f 95 min. Dit bedrag is precies hetzelfde als 
nodig is om de verhoging van de kinderbijslag te verhogen binnen de 
bestaande 70-100-130 verhouding met handhaving van de koopkracht 
voor de minima. In het najaarsoverleg is door de regering f 200 min. 
beschikbaar besteld ten behoeve van een beleidsintensivering in de 
sociale zekerheid. Weliswaar is over de besteding daarvan al overeen-
stemming bereikt met sociale partners: de forfaitaire aftrek voor verwer-
vingskosten voor personen met een uitkering zal, zo is voorgesteld, 
worden verhoogd van f 200 naar f 400. 

De leden van de fractie van de S.G.P. vroegen zich af in hoeverre deze 
overeenstemming nog op andere wijze zal zijn te verkrijgen. Is het 
mogelijk om de forfaitaire aftrek te verhogen van f 200 naar f 300 en 
daarnaast de kinderbijslag te verhogen met f 95 min.? Gezien de 
opstelling van de sociale partners in het SER-advies moet dat toch 
mogelijk zijn? 

Het lid van de G.P.V.-fractie vroeg welke kosten er mee zouden zijn 
gemoeid, indien het basis kinderbijslagbedrag voor het derde en 
volgende kind met 4,4% zou worden verhoogd. 

De voorzitter van de commissie, 
Wolters 

De griffier van de commissie, 
Van der Windt 
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